


ragne wzbogaci6 historig
J6zefoslawia w okresie od
sierpnia 1944 r. do wcze-

snych lat powojennych. Zmobilizo-
wal mnie do tego wydany przez ra-
dg soleckq biuletyn, kt6ry przypad-
kiem przeczylalem. Jezeli przyda
sig Pahstwu moja relacja to bgdg
usatysfakcjonowany.

Moje korzenie wywodzq sie
z miejscowo6ci Siekierki (obecnie
w granicach Warszawy). Tu sig
urodzilem 5 maja 1937 r. Tu mie-
szkala rodzina ze strony matki, za6
ojciec pochodzil z August6wki,
w6wczas znajdujqcej sig w gminie
Wilan6w. W czasie wojny, moja ro-
dzina - babcia, mama i jej siostra
zajmowaly si? wyplataniem ko-
szyczk6w wiklinowych do kwiat6w,
a nastgpnie dostarczaniem ich do
warszawskich kwiaciarni. Babcia
czgsto mnie zabierala ze sobq. Po:
magalem jej w transportowaniu
tych wyrob6w - majqc zaledwie
sze56 lat. Duzo kwiaciarni znajdo-
walo sig w poblizu getta zydowskie-
go i pamigtam doskonale niesamo-
wite widoki i okrutne sceny. Babcia,
w kieszeniach moich spodni zrobila
dziury, kupowala chleb, kroila na
kawalki, a ja przy wielkiej ostroZno-
Sci, trzymajqc rgce w kieszeniach
upuszczalem je jak najblizej muru.
Siedzqce, oparte o Sciang zydow-
skie dzieci kr6tkimi kijkami podsu-
waly ku sobie to cenne pozywienie.

Kiedy mialem 7 lat wybuchlo Po-
wstanie Warszawskie i tamte lata
pamigtam bardzo dobrze. Juz dru-
giego dnia od wybuchu Powstania
zostal aresztowany m6j ojciec
i dziadek Jan Ruciriski- ojciec mo-
jej mamy. Obaj pracowali w War-
szawskich Wodoci4gach i Kanali-
zacji pizy ulicy Czerniakowskiej
i wla6nie przenosili plany kanal6w
warszawskich. SS i Gestapo cze-
kalo w Siekierkach i po osobistej
kontroli obaj zostali aresztowani.
Tego dnia po poludniu widzialem
ich na boisku szkolnym razem z in-
nymi mieszka6cami Siekierek, za
ogrodzeniem, ostatni raz. Wszyscy
zostali wywiezieni do niemieckich
oboz6w pracy, a ojciec moj zginql
w Buhenwaldzie. Mimo usilnych
staraf nigdy nie dowiedzieli6my sig
o dalszych losach dziadka. Juz do
nas nie wrocil.

Kiedy Niemcy wszystko zaczqli
niszczy1, (lapanki, aresztowania,
podpalanie domostw oraz masowe
wywozenia do oboz6w), pozostali
mieszkafcy uciekali calymi rodzina-
mi. Tak bylo i w moim przypadku.
Przez August6wkg, Wilan6w, Zawa-
dy dotarli6my do Powsina. Na
wzg6rzu, w Lesie Kabackim znajdo-
wal sig folwark. Tu moja rodzina jak
wiele innych zatrzymala sig chwilo-
wo. Jednak po kilku dniach ruszyli-
Smy w dalszq drogg lasem oddala-
jqc sig od Warszawy. Wspomnienia

mam okropne: placz dzieci, wszy-
scy brudni i glodni, le6na duchota,
brak wody i pozywienia. Zbawie-
niem byly je2yny, maliny i poziomki.
Doro6li i dzieci z tobolkami na ple-
cach! Marsz odbywal sig przewaz-
nie wieczorem i nocq.W dziefi byto
bardzo niebezpiecznie. Nad lasem
krq2yly niemieckie samoloty zwia-
dowcze, czgsto strzelajqc z broni
maszynowej. Chowali6my sig w naj-
ggstszych zaro6lach i tak dotarli6my
na brzeg lasu.

Iu zobaczyli6my miejscowoS6
lub wie6. Nikt z nas jeszcze wtedy
nie wiedzial jak sig nazywala. M6j
dziadek - ojciec ojca, zostal wyde-
legowany na rozpoznanie. Po dlu-
gim wyczekiwaniu wr6cil i powie-
dzial, 2e jest to niemiecka kolonia.
W rozmowie z kim6 w jgzyku pol-
skim ustalil, i2 mo2emy sig tu za-
lrzyma6,, bgdziemy zakwaterowani
po niemieckich rryajqtkach przy pra-
cach polowyctf Jak sig p62niej
okazalo byl to J6zefoslaw, a mq2-
czyzn4, kt6ry zdecydowal o na-
szym pozostaniu byl zarzqdca, od-
powiednik soltysa, nazywal sig
Stall. Miat on zong i dw6ch syn6w
Jurka i Bronka. Starszy Jurek uko6-
czyl po wojnie Politechnikg War-
szawskq - Wydzial Mechaniki Sa-
mochodowej. Mlodszy po2niej le2
studiowal, ale ja juz nie pamigtam
na jakim kierunku.

Po rozmieszczeniu nas w po-
szczeg6lnych kwaterach, moja licz-
na rodzina podobnie jak cala reszta
przybylych, zostala rozrzucona po
calym J6zefoslawiu. Ja, moja bab-
cia, moja mama, mamy siostra
i brat mamy zamieszkali6my w bu-
dynku gdzie obecnie mieszka moja
rodzina - Ruciriscy. Jest on aktual-
nie wlasno6ciq Pafistwa Nowosiel-
skich. W czasie wojny czg56 tego
budynku zajmowali niemieccy ofi-
cerowie obstugujqc niemieckq ra-
diostacjg. W pozostalej czgSci
opr6cz nas, zamieszkiwali jeszcze
Pafstwo Cie6lakowie i Lichodzcy.
Po reformie rolnej objgli go w po-
siadanie Pahstwo Kapu6ciarkowie.

Jaki byl J6zefoslaw przed 17
stycznia 1945 r., a jaki byl zarazpo
wyzwoleniu?

Do wyzwolenia byl ponury, przy-
gngbiajqcy i smutny. Duzo niemiec-



kiego wojska. W6wczas nie bylo tu
prqdu, ani wodociqgu. Wodg czer-
pano ze studni, kt6re znajdowaly
sig przy samej drodze na zewnqlrz
gospodarstwa lub zagrody. Nie by-
lo ulic. J6zefoslaw dzielil sig na tzw.
Klasy l, ll, lll. Klasa | - obecnie ul.
Osiedlowa, klasa ll - obecnie ul.
Ogrodowa, klasa lll - obecnie ul.
Wilanowska.

Z rodzin polskich jakie pamig-
tam to: Lichodzcy, WiSniewscy, Ra-
domscy, Olesifiscy, Szelqgowie,
Chmielewscy, Cie6lakowie, Szcze-
pafi scy, Korlakowie, Krawczykowie,
Wqsikowscy, Bebelscy, Tomaszew-
scy, a takze moja rodzina Piaseccy,
Politowscy, Pisance, Rodzcy, Po-
r?bscy.

Muszg wspomnie6 rodziny nie-
mieckie takie jak: Kloc, Wajzert,
Ginter, Fajl, Stall. Byli to bardzo
szlachetni i dobrzy ludzie. Nikt
z nas nie doznal od nich zadnych
upokorzeri i przykro6ci , wrQcz prze-
ciwnie pomagali Polakom w miarg
ich mozliwo6ci. Nawet niemieccy
oficerowie, kt6rzy stacjonowali byli
przyjaZni. Dzieciom rozdawali cu-
kierki, slodycze, pokazywali foto-
grafie swoich najblizszych, czego
nie mo2na powiedzie6 o zolnie-
rzach SS i Gestapo, kt6rzy przyje2-
d2ali na motorach z Piaseczna na
inspekcje. Ci byli bezwzglgdni, za
byle przewinienie potrafili by6
okrutni bijqc nie tylko doroslych, ale
i dzieci.

W pamigci mojej utkwily szcze-
g6lnie szlachetne dwie postacie
spo6r6d mieszkafc6w J6zefosla-
wia: to Pan Stall i Pan Cie6lak, Pan
Stall byl soltysem, a Pan Cie6lak
gajowym (byl Polakiem).

Pamigtam dokladnie jak wyglq-
dalo codzienne zycie przybylych ro-
dzin. Dzieh zaczynal sig od pracy
w polu od godziny 6-7 rano do go-
dziny 1 8-19 z jednogodzinnq prze-
rwq na obiad. Pewnego dnia kiedy
pracowali6my przy zbieraniu zie-
mniak6w i cebuli zapytalem Pana
Stalla, dlaczego cebulg biatq od-
dzielamy od cebuli czerwonej? Od-
powiedzial, 2e biala cebula i zie-
mniaki sEprzeznaczone dla zolnie-
rzy niemieckich do jedzenia, za€
z cebuli czerwonej wyrabia sig jo-
dyn g r6wnie 2 dla 2olnierzy niemiec-

kich. Wtedy zaczqliSmy wbija6
w ziemig znaczn1 czq56 ziemnia-
k6w i cebuli, oczywi6cie w celu po-
mniejszenia zbior6w. Nie mieli6my
szczq6cia, bo pierwszej nocy spadl
obfity deszcz i nie zebrane plody
wyptyngly na powierzchnig ziemi.
Rano, przyjechal esesman na in-
spekcjg i wszystko zobaczyl. Za-
rzqdzil zbiorkq w dwuszeregu w od-
stgpach 2-3 metrowych, plecamido
niego i stlukl nas niemilosiernie pej-
czem. Dlugo nie mogli6my siada6
na pupach. Tak sig skofczyla na-
sza dziecigca niesubordynacja i sa-
boIa2. Za{ nasz kat, nastgpnego
dnia jad4c motorem do Piaseczna
wpadl w po6lizg na podlozu glinia-
stym, uderzyl glowq w wierzbg i za-
bil sig.

Na skraju lasu, na wysoko6ci
400-500 m, przy gaj6wce byt umie-
szczony niemiecki reflektor, kierun-
kiem w strong Dqbr6wki. Gaj6wka
za1 znajdowala sig w odleglo6ci
100-150 metr6w na lewo odkrzy2a,
wystawionego po katastrofie lotni-
czej. Zostala ona spalona, ale nie
pamigtam przezkogo.

JuZ nieliczni pamigtajq obe-
cno56 niemieckiego balonu w J6ze-
foslawiu w okresie wojny. Umie-
szczony byl r6wniez na skraju lasu,
w miejscu gdzie obecnie jest nowe
osiedle. Kazdego dnia o godzinie
20-21 unosil sig w powietrze i obie-
rat kurs na wsch6d, wracal o 24lub
jeszcze p62niej. Kiedy niebp bylo
pogodne wida6 go bylo doskonale,
odleglo66 od naszego miejsca za-
mieszkania do lasu .byla nieduza.
My dzieci bardzo lubili6my obser-
wowa6 wzloty i powroty tego balo-
nu. Pewnego razu, zostal wykryty
przez wywiad zachodni i zniszczo-
ny.

Na posesji, gdzie mieszkali6my
(obecnie posiadlo66 Pafstwa No-
wosielskich) stal niemiecki agregat
prqdotw6rczy oraz namiot sluzqcy
za la2niq. Oficerowie niemieccy
niejednokrotnie pozwalali nam sig
kqpa6.

W lesie ukrywal sig zydowski
chlopak, kt6ry jakim6 cudem wydo-
stal sig z getta. Mial mn6stwo wy-
kopanych ziemianek, kazdej nocy
spal w innej. Oczywi6cie prze2yl do
czasu wyzwolenia dziqki pomocy

Do wyzwolenia wieS byla ponura, przy-
gngbiajqca i smutna - wspomina Woj-
ciech Malkowski

gajowego Pana Cie6laka, kt6ry do-
nosil mu jedzenie. My6lg, 2e Pan
Stall wiedzial o tym i sqdzg, 2e on
tez mu pomagal.

Pan Stall udzielal pomocy
uchodZcom z powstania warszaw-
skiego. R6wniez nam! Bardzo cze-
sto pod oslonq nocy, pod pozorem
nadzoru i kontroli jadqc malym
dwukolowym wozem, zostawial pod
domem chleb, bialy ser, . maslo,
mleko. W owych czasach byto to
co6 nadzwyczajnego, Oczywi6cie
te dary, wielu osobom pomogly
prze2y6,.

Kiedy zbli2at sig wschodni front
Niemcy stawali sig coraz bardziej
nerwowi, groZniejsi a zatem nie-
bezpieczni. W grupie jeric6w'prze-
znaczonych na rozslrzelhnie zna-
lazt sig Pan Cie6lak, gajowy. Wtedy
c6rka jednego z Niemc6w, ublagala
swojego ojca o darowanie zycia
Panu Cie6lakowi. Po dlugich pro6-
bach i blaganiach gajowego odsu-
nigto z szeregu, pozostalych roz-
strzelano na kofcu lasu blisko Da-
br6wki.

Nadszedl styczeh 1945 r. Front
wschodni zbli2al sig od strony Gr6j-
ca i Piaseczna, Niemcy w poplochu
pakowali swoje radiostacje i urz4-
dzenia oraz sprzgL Wszystkim mie-
szkafcom nakazano nie wychodzi6
z dom6w, szczelnie zasloni6 okna.
Trzeba przyzna1, 2e zorganizowa-
na ucieczka byla szybka i perfek- |



eszcze cztery lata temu piase-
czyriskie wladze chwalily sig
plahowanq budowq szkoly

w naszej miejscowo6ci, promowaly
jq i propagowaty. A mieszkahcy roz-
rastajqcych sig i nowych, dopiero
powstajqcych osiedli, cieszyli sig,
zwlaszcza rodzice dzieci w wieku
szkolnym.

Owczesnym wladzom gminy po
kilku latach starah udalo sig kupi6
za 800 tys. zl 19 000 m kw. od bylej
sp6ldzielni ogrodniczo pszczelar-
skiej przy ul. Kameralnej w poblizu
pgtli autobusowej, a potem dodat-
kowo przylegajqcq do nieruchomo-

5ci dzialkg o powierzchni 3000
m kw. za 117 tys. zl od osoby pry-
watnej i ten teren przeznaczyly pod
budowg szkoly. Wykonana zostala
koncepcja inwestycji, dokumenta-
cja, wydano pozwolenia budowla-
ne. W szkole miato by6 dziewigtna-
Scie sal lekcyjnych dla dzieci ucz4-
cych sig w ,,podstaw6wce" i dzie-
wig6 - dla uczniow gimnazjum, po-
nadto dwie sale gimnastyczne:
wigksza mieszcz4ca krytq ptywalnig
z duZym i malym basenem oraz sa-
lg z boiskami do gry w pilkg no2n4,
recznE, siatk6wkg i tenisa ziemne-
go, mala: boisko do siatk6wki i ko-

DY DO
szyk6wki. Mialy by6 natryski, prze-
bieralnie, sanitariaty, kuchnia, jadal-
nia, lrzy Swietlice: jedna w gimna-
zjum, dwie - w szkole podstawowej,
kuchnia i biblioteka dostgpna dla
wszystkich mieszkahc6w oraz sala
komputerowa. Powierzchnia u2yt-
kowa szkoly podstawowej miala wy-
nie56 ok. 4 400 m kw., gimnazjum -
ponad 2 200 m kw., arazemzsa-
lami sporlowymi, basenami i pozo-
stalymi pomieszczeniami - ponad 9
300 m kw. ZaS na odkrytym terenie
zaplanowano boiska i bieznig.
Szkola podstawowa byla przewi-
dziana dla 500 uczniow, gimnazjum
- dla 250.

Wedlug przewidywah specjali-
stow w naszej miejscowo6ci i w sq-
siednim Julianowie w sumie ma za-
mieszka6 12 tysigcy os6b. Piase-
czyriskie wladze uznaly wigc, ze tak
duza szkola w tym miejscu jest nie-
zbgdna, bo juz wtedy wielu rodzi-
c6w dowozilo swoje dzieci na lekcje
do Warszawy, Piaseczna i Dqbr6w-
ki, gdy2 nawet dla najmlod-szych
uczni6w klas l-lll nie starczalo miej-
sca w najblizszej przepelnionej pla-
c6wce znajduj4cej sig na terenie
piaseczyriskiego osiedla,,Na kamie-
niu". A przecie2 przez cztery lala
w obu miejscowo6ciach przybylo

tt

I
I cyjna. Przez kilka dni i nocy slycha6

bylo warkot silnik6w samochodo-
wych oraz wydawane komendy
w jgzyku niemieckim.

W nocy z 16 na 17 slycznia za-
panowala glucha cisza. PoczEtkowo
nikt z nas nie wychodzil w obawie
przed przykrymi niespodziankami,
ale ciekawo66 zwyciq2yla. Naj-
odwazniejsz4okazala sig moja bab-
cia, wyszla i po chwili zawolala,,wy-
chodZcie - nie ma juz Niemc6w".

JednoczeSnie od strony lasu
ukazaly sig nam lrzy pqdzEce psy.
Z bliska okazalo sig, 2e sq to male
konie, a na nich rosyjski zwiad: ko-
bieta i dw6ch mq2czyzn. A ponie-
waz tej zimy spadly obfite Sniegi
i bylo mro2no - te male koniki byly
ledwie widoczne ze Snieznvch

zasp. Przybysze wjechali do nas na
podw6rko, zapytali ,,czy jest germa-
niec"? oraz ,,babuszka haziajka daj
wodki". W6dki nie bylo i nie dostali
iej, wobec czego oddali serig
ogniowq w gorg ze swych pepe-
szek i nie pocieszeni odjechali
w kierunku Dqbr6wki. Po pewnym
czasie nadlecial ,,kukuruznik" i zrzu-
cil ulotki, byla to kr6tka informacja
,,idzie wolno66 - wojsko maszeruje
od strony Grojca i Nowego Miasta".
Rzeczywi6cie: za dwie lub lrzy go-
dziny zobaczyli6my na wlasne
oczy wojsko polskie i rosyjskie. Zot-
nierze maszerowali od strony Pia-
seczna do Warszawy, a nad ich ko-
lumnami nisko lataly samoloty.

Nie muszg chyba opisywa6 wiel-
kiej rado6ci i euforiijaka zapanowa-

la w5r6d nas. Jednak, kiedy przyj-
rzeli6my sig z bliska tym mlodym
chlopcom maszerujqcym z obanda-
zowanymi glowami, odmrozonymi
uszami, nosami i rgkoma - wszy-
scy posmutnieli, kazdy z nas wa2yl
i sumowal straty tej wielkiej tragedii
wojennej.

Wr6cA jeszcze do postaci gajo-
wego. Tej nocy, kiedy wojska nie-
mieckie opuScily ostatecznie nasze
strony, razem z nimi zniknEl gajowy
z c6rkq Niemca, kt6ra wcze6niej
uratowala mu zycie przed rozstrze-
leniem oraz wiqkszoS6 niemieckich
mieszkafc6w, zostala jednak mat-
ka gajowego. O gajowym, m6wio-
no, 2e wziql Slub z c6rk4 Niemca,
a nastgpnie wyjechali z kraju
gdzie6 na zach6d.



ASNEJ SZKOLY
kilka osiedli mieszkaniowych i kilka
tysigcy nowych mieszkaric6w.

Na wykup terenu pod inwestycjg
i dokumentacjg wladze gminy wy-
daly ponad 1 mln zl z naszego
gminnego bud2etu, cztery lata uply-
ngly, a na budowie nic sig nie dzie-
je. Nikt nie kwestionuje pilnej po-
trzeby budowy szkoly w Jozefosla-
wia, takze obecna rada i burmistrz,
sprawujqcy wladzg kilka lat, dlatego
zagadk4 jest takie postgpowanie.
Logiki nie spos6b w nim sig dopa-
trzyC Czy sta6 nas na zamra2anie
tak duzych kwot w przygotowanie
inwestycji, kt6ra potem nie jest rea-
lizowana? Ale takimi dylematami
gminne wladze najwyraZniej nie za-
przElajE sobie glowy. Czym wigc?
Wstrzymanie budowy tak jako6
dziwnie zbieglo siq z zacieklq walkq
o wplywy, kt6ra rozpgtala sig w6r6d
piaseczyriskich wladz w 2001 r. To-
warzyszylo jej zakladanie podslu-
ch6w, usuwanie przeciwnik6w ze
stanowiskifunkcji,wzajemne
oskarZenia i pom6wienia, szeroko
opisywane w lokalnej i centralnej
prasie.

Mimo wielu petycji, wniosk6w
i uchwal rady soleckiej oraz zebrah
mieszkafc6w przez lrzy lala w bu-
dzecie gminy wladze nie przezna-

czyly nawet jednej zlot6wki na tg in-
westycjg. Dopiero w tym roku po
naszych wizytach na posiedzeniach
komisji rady miejskiej, tlumacze-
niach, prosbach i wysluchaniu argu-
ment6w rada gminy przeznaczyla
w tegorocznym budzecie 50 tys. zl
na prace geodezyjne na terenie

burmistrz J6zef Zalewski i przewo-
dniczqcy rady J6zel Wierzchowski
zadeklarowali, 2e w przyszlym roku
prace przy budowie szkoly bgdq
prowadzone na szerok4 skalg. Sko-
ro tak to powinno znale26 to odbicie
w zaplanowanych nakladach na bu-
dowg w przyszlorocznym budzecie
gmlnV' 

* * x

Nasze dzieci, nie6wiadome tych
problem6w beztrosko bawily sig na
tegorocznym festynie, ktory sie

szkoly. Tyle co kot naplakal, ale
dzigki temu nie wyga6nie, ju2 raz
przedlu2ane, pozwolenie na budo-
wg. 11 wrze6nia br. na festynie zor-
ganizowanym przez soltysa przy
pomocy rady soleckiej i rodzic6w,

odbyl na placu przy Kameralnej.
Najwigkszym powodzeniem cieszyl
sig woz strazackl oblegany przez
najmlodszych i zabawa na plastiko-
wej le2d2alni.

Joanna lwanicka

Matka gajowego, w dniu, kiedy
weszly nasze wojska - weszla do
nas do domu i powiedziala, i2 przy-
byt do nas jeszcze jeden lokator.
Po chwili ukazal sie nam mlodv 17
lub 18 letni zydowski chlopak . irze-
2yl dziqki pomocy gl6wnie gajowe-
go i jego matce - Cie6lakom. Dq
dzi6 pamigtam jego wyglqd, byl
bardzo przestraszony, budzi{ w nas
lito56, ciekawoS6 i jednoczeSnie
podziw, jakq ceng placi czlowiek za
wolg prze2ycia. W lesie mial 20 zie-
mianek i mieszkal tam 2lata. Kiedy
juz bylo wolno wchodzi6 do lasu,
oglqdatem osobiScie te ziemianki.

Kiedy sig umyl, zostal nakarmio-
ny i ubrany, pojechat do. Piaseczna
do organizacji pomocy Zydom. Na-
stgpnego dnia przyjechal do nas na
rowerze, w garniturze, na koszuli
pod szyj4 mial czerwony krawat.
Powiedzial, ,,Pani Cie6lakowa - ja

2yjq dziqki synowi Pani i samej Pa-
ni oraz innym, dopoki bgdg zyl nic
zlego wam sig nie stanie". Nie
wiem jak sig potoczyly dalsze losy
wybawc6w, jak r6wniez samego
wybawionego. Powoli zaczgly wy-
prowadza6 sig niekt6re rodziny
migdzy innymi i Pani Cie6lakowa -
podobno do Powsina. Dalsze ich
losy sq mi nieznane.

Niemiecka rodzina Stall6w nie
wyjechala od nas z wojskiem. Po-
zostali na' swoim gospodarstwie
i dlugo jeszcze mieszkali w J6zefo-
slawiu. Mimo, 2e aktualnie nie mam
zadnych wiadomoSci dokqd sie
przenie6li, wspominam ich bardzo
2yczliwie. Bardzo prawa i szlachet-
na rodzina.

Razem z synem Bronkiem Pari-
stwa Stall6w przystgpowalem do
I Komunii Swigtej. Po powrocie
z ko6ciola do domu, przyjechal ro-

werem Bronek i powiedzial,2e ma-
ma czeka na nas w domu z uroczy-
stym Sniadaniem z okazji naszego
Swigta. Od tamtego zdarzenia za-
przyja2nilifmy si g bardzo, bywalem
czgstym go6ciem w ich domu i za-
wsze mile przyjmowanym. Jednak
po pewnym czasie Pan Stall zostal
aresztowany, przewieziony do Pia-
seczna i z przykro6ciq muszg
o6wiadczy6, i2 odebrano mu duzo
zdrowia. Na skutek pr65b i petycji
uchod2c6w z Powstania Warszaw-
skiego i pozostalych mieszkafc6w
J6zefoslawia zostal zwolniony
z wiqzienia.

Wojciech Malkowski

Wspomnienia p. Malkowskiego
o kilkunastu powojennych latach
2ycia w J6zefoslawiu opublikujemy
w kolejnym numerze ,,Naszego
J6zefoslawia"



KIM JESESMY, C() CHCEMY
Na poczqtku tego roku w budynku po spoldzielni
ogrodniczo-pszczelarskiei przy ul Kameralnei (ko-
lo pgtli autobusowei), w ktorym od kilku lat odby-
wajq sig zebrania mieszkancow, przeprowadzono
wybory soltysa i rady soleckiei. Wziglo w nich
udzial dwa razy tyle mieszkafc6w co zazwyczai,
gl6wnie rodzicow dzieci w wieku szkolnym zain-
teresowanych 2ywotnie przesuwanE z roku na
rok, cho6 ju2 dawno zaplanowanq, budowq szko-
ly w naszej mieiscowo6ci. Na funkcig soltysa kan-
dydowal tylko Jan Dqbek, kt6ry pelnil iq w dw6ch

JAN D{BEK:

Jestem softysem, funkcjg pelnig juz
3 kadencjg. Kilka lat temu przez 2
lata bylem wiceburmislrzem naszej
gminy odpowiedzialnym za inwesty-
cje komunalne. Z wyksztalcenia
jestem technikiem geologiem, a nie-
dawno ukoticzylem studia z zarzq-
dzania i marketingu. Mam troje
dzieci. Moja rodzina ma firmy: re-
montowo-budowlanej i Swiadczqcq
uslugi transporlowe. Priorytetami sq
dla mnie: budowa szkoly, dr6g, ka-
nalizacji i uporzqdkowanie gospo-
darki wodno-Sciekowej.

EWA BIELSKA:

Jestem ekonomistkq. W Jozefo-
slawiu mieszkam juz ponad 7 lat
i problemy naszej wsi sq mi do-
brze znane. Przez kilka lat bytam
w zarzqdzie i aktywnie uczestni-
czylam w pracach naszego komi-
tetu mieszkafc6w osiedla ,,Ga-
laktycznego". Mam troje dzieci
w wieku szkolnym. Za najwa2niei-
sze w dzialalno6ci rady soleckiej
uwazam dzialania sluz4ce rozpo-
czqciu budowy szkoly w J6zefo-
slawiu.

Jestem dziennikarkq. Mam dwoje
dzieci : Sylwig, zamq2nq, mieszkajq-
cq w Kanadzie i Huberta- studen-
ta. Priorytetem jest dla mnie budo-
wa szkoly, kanalizaq| nawierzchni
ulic, informowanie mieszkarlc6w
oraz lad przestrzenny, kt6ry uwa-
2am za zagro|ony przez intensyw-
nq zabudowg teren6w w naszej wsi
pod Lasem Kabackim. Bgdg zabie-
ga6 o zmiang wadliwych statut6w
solectw w gminie.JOANNA IWANIGKA:

poprzednich kadenciach. Wybrany zostal po raz
trzeci i przytlaczaiEce wigkszo6ciq glosow. Bar-
dzo zmienil sig jednak sklad rady soleckiei.
Czg56 poprzednich czlonk6w i czlonkif nie kan-
dydowala, a jedna osoba nie zostala wybrana
przez mieszkanc6w. W sklad nowei rady ponow-
nie weszli: Zofia Szweycer, Joanna lwanicka i Pa-
wel Michalak. Nowi czlonkowie to: Ewa Bielska,
Teresa Wasilewska, Kalarzyna Michalowicz, Gra-
2yna Jasifska i Bogdan Markiewicz. Kim sq i co
chcief iby zrobic dla swoiei spoleczno6ci?

GRAZYNA JASINSTN:
Mieszkam od dziecka w J6zefo-
stawiu. Mq2 Kazimierz, z zawodu
gornik przodowy jest budowni-
czym warszawskiego metra, wie-
lokrotnie wyr6znianym i odzna-
czanym za zaslugi dla rozwoju
g6rnictwa. Mamy syna Piotra, ucz-
nia lV klasy szkoly podstawowej.
Z wykszlalcenia jestem techni-
kiem ekonomistq. Pracujg w finan-
sach i ksiggowo6ci. Chciatabym,
aby nasz J6zefoslaw byt najczYst-
szq wsiq w powiecie, aby byly lep-
sze drogi, tafsze podatki grunto-
we oraz bezpiecznie nam sig zylo.
Jestem dumna, ze tu mieszkam,
ale martwi mnie, 2e zaczyna siq
rozbi6, du2e zagqszczenie. Wyda-
je mi sig, 2e za duzo zostalo wy-
danych pozwolef na budowg.
Obawiam sig, ze w pewnym mo-
mencie ludzi i dom6w bgdzie co-
razwiqcej istaniemy sig nieatrak-
cyjnq miejscowoSciq, ktora ze
wzglgdu na blisko66 Lasu Kabac-
kiego powinna by6 mniej zagg-
szczona.



B()GDAN MARKIEWIGZ:

Z zawodujestem ekonomistq. Mam
troje dzieci: doroslq i zamq2nq c6r-
kg Anng, czternastoletniego syna
Kamila i rocznego - Kubusia. Pra-
cujg w firmie motoryzacyjnq. Podjq-
lem sig pracy w radzie soleckiej, ze-
by przyczyni6 sig do rozpoczgcia
wreszcie budowy szkoly w naszej
miejscowo6ci. Za sprawg wa2nq
uwazam zmiang statutu naszego
solectwa oraz budowg kanalizacji
i ulic. Od kilku lat dzialam w radzie
swojego osiedla,,Galaktycznego".

KATARZYNA
MICHALOWIGZ:
Jestem rodowitq Warszawiankq
i ju2 ponad pig6 lat temu uleglam
urokowi J6zefoslawia. Od wrze6nia
2000 r. mieszkam tu na stale,
w osiedlu,,Przylesie" przy ulicy Wi-
lanowskiej. O swoim nowym miej-
scu na ziemi nie pozwolg powie-
dzie6 anijednego zlego slowa. Mo-

ja pasjq jest nie tylko rodzin a - mq2
Wojciech, dziennikarz sportowy
i corki: czteroletnia Telimena i dzie-
wigcioletnia Matylda. Od wielu lat
z zainteresowania i wyksztalcenia
zqmujg sig tez architekturq. Ostat-
nio po6wigcam wiele energii spra-
wom Srodowiska lokalnego. To dla-
tego od lutego tego roku znalazlam
sig w radzie naszego solectwa.
W dzialaniach spolecznych szcze-
g6lnie lezy mi na sercu temat bu-
dowy szkoly przy ulicy Kameralnej
i obiekt6w sporlowych wok6l niej.
Zqmujq sig r6wniez szeroko pojg-
tq integracjq mieszkafc6w nasze-
go regionu, a tak2e kwestiq popra-
wienia og6lnej infrastruktury Joze-
foslawia. Mam nadziejg, ze cho6
stanowimy spoleczno6f, w znacz-
nej czg6ci nowE, jeste6my w stanie
wiele dokona6 dla dobra naszej
miejscowo6ci oraz jej najblizszej
okolicy.

PAWET MICHALAK:
Pracujg w Paristwowej Strazy Po-
2arnej w Piasecznie. Mam dwoje
dzieci: dziewigtnastoletniq c6rkg

Katarzynq studentkg I roku admini:
stracji i zarzqdzania oraz czlerna-
stoletniego syna .Karola ucznia ll
klasy g i mna zjum. Zona El2biela za1-

muje sig ogrodnictwem. Mam dwie
pasje. Jednq jest hodowla golgbi
pocztowych;juz drugi rok jestem wi-
cemistrzem oddzialu piaseczyri-
skiego zwiqzku hodowc6w golgbi,
I(ora liczy okolo dwustu hobbyst6w!
Drugq jest praca spoleczna dla mie-
szkafc6w, a podstawowym dq2e-
niem w tej pracy jest rozpoczgcie
budowy szkoly w naszej wsi i do-
kofczenie budowy kanalizaqi oraz
nawierzchni ulic.

ZOFIA SZWEYGER:
Z wyksztalcenia jestem rolnikiem,
ze specjalno6ciq nasiennictwo.
Mam troje dzieci: 24 letniego syna
Andrzeja, ktory zalo2yl rodzinq,
dwudziestojednoletniq c6rkg Elz-
bietg i dwudziestoletniego syna
Michala. Mqz Stanislaw zarzqdza
firmE odpowiedzialnq za ulrzyma-
nie dr6g w stolicy. Mojq pasjq jest
dom, dzieciiwnuczka Marysia. Kie-
rujg Caritasem w naszej wsi i po-
magam ubogim w parafii, gl6wnie
wielodzietnym rodzinom oraz do-
tknigtym nieszczg6ciami: chorobq,
n iepelnosprawno6ciq, utratq pracy.

TERESA WASILEWSKA:

Jaimq2 Marek jeste6my lekarzami.
Jestem specjalistkq od chor6b we-
wngtrznych i zaka1nych, on - spe-
cjalistq od chor6b wewngtrznych.
Mamy syna Krystiana ucznia szkoty
podstawowej. Lubig wypady w ple-
ner, czytanie ksiqzek, prace
w ogr6dku (malerikim). Chcialabym
aby w J6zefoslawiu powstala szko-
la, mimo, ze moje dziecko juz sig do
niej nie zalapie. Nie chcialabym,
aby6my byli sypialniq dla Warszawy.
Zale2y mi na poprawie bezpieczef-
stwa ruchu na drogach i poboczach.



a Kazde solectwo powinno posiada6
sw6j indywidualny odrgbny statut czyli
przepisy regulujqce jak ma byc ono
zorganizowane i na jakich zasadach
ma dziala6. Wynika lo z art.35 ustawy
o samorzqdzie gminnym z dnia 8 mar-
ca 1990 r. Co wigcej taki statut chocia2
jest solectwu nadany przez radg gmi-
ny, to przedtem jego tre56 musi by6
skonsultowana z mieszkaficami. Nie
kazde solectwo przeciez jest w stanie
wykonywa6 takie same zadania prze-
kazane mu przez gming. Nie kazde
dysponuje takim samym mieniem ko-
munalnym. Rozne sq tez ich uprawnie-
nia do prowadzenia gospodarki finan-
sowej w ramach budzetu gminy, bo za-
le24 od ro2nych czynnik6w m.in. od
zasobno6ci gmin i od woli lokalnych
wladz. Zdarza sig, ze solectwa nie pro-
wadz4 2adnej gospodarki finansowej
w ramach tego budzetu, bo gmina nie
przekazala im zadnych zadah, a wigc
i zadnych pienigdzy, nawet na prowa-
dzenie biura soltysa albo cho6by na
zakup artykut6w pi6mienniczych. Tak
jest w naszej gminie. Co wigcej u nas
statuty wszystkich solectw sq identycz-
ne, nie wiadomo kt6rego solectwa do-
tyczq, nie ma w nich zakresu zadaf
przekazanych im przez gming, sposo-
bu realizacji tych zadafi i ich finanso-
wania (co jest wymogiem ustawowym).
Przede wszystkim jednak nie daj4 one
podstaw do aktywno6ci spoleczno-
Sciom soleckim, wiq2q rgce soltysom
i radom soleckim oraz pozostalym mie-
szkaricom. Z tych powod6w sq one
niewazne i trzeba je zmienic. Dlatego
soltysi i rady soleckie z calej gminy na
wsp6lnych spotkaniach przedyskuto-
walite sprawy ichcq wyj56 z inicjatywq
zmian do rady gminy.

o Tylko 20 proc. gmin posiada aktu-
alne miejscowe plany zagospodarowa-
nia przeslrzennego, uchwalone po 1

stycznia 1995 r. lch brak powoduje
ogromne ktopoty dla mieszkaric6w
z uzyskaniem decyzji admin istracyjnych
np. pozwoleh na budowg. My plany ma-
my, dla J6zefoslawia nawet kilka, bo zo-
stal on dla potrzeb planistycznych
podzielony na kilka czg6ci. Niestety nie
oznacza, to, ze nie mamy problemow.
Wigkszo66 os6b osiedla sig w naszej
wsi z uwagi na blisko66 Lasu Kabackie-
go, kt6ry jest rezerwatem przyrody i nie
tylko on sam powinien by6 chroniony,
ale i zagospodarowanie jego najbliz-
szego otoczenia powinno ten f akt
uwzglgdnia6. I uwzglgdnia. Na planie!
Ale niestety nie w praktyce. Wg. planu
najblizsza strefa w naszej wsi oznaczo-
na jako C/MN z uwagi na sqsiedztwo
rezerwatu jest przeznaczona pod zabu-
dowg ekstensywnE domami jednoro-
dzinnymi. Mozna je stawia6 na duzych
dzialkach o pow. co najmniej 2500
m kw., a na mniejszych, tylko wtedy je-

Jan D4bek z soltysami omawiajE statuty.

Sli stan prawny tj. podzial urzgdowy zo-
stal dokonany przed wej6ciem w zycie
planu (plan dla tej czg6ci naszej wsi zo-
stal uchwalony 19.06.'1998 r., a zaczql
obowiEzywai nieco polniel po oglosze-
niu w wojew6dzkim DZ.U.) Na jednym
hektarze mozne byd tu nie wigcej ni2 8
mieszkad. W tej strefie jest jeszcze spo-
ro wolnych, duzych i nie podzielonych
dzialek, i niestety stanowiq one lakomy
kqsek dla deweloper6w, ktorzy zaczy-
naj4 tu budowa6 osiedla dom6w skla-
dajqcych sig z czterech mieszkan, za-
ggszczaj4c teren budynkami w spos6b
sprzeczny z planem. Potem jest stoso-
wana praktyka wtornego podzialu i in-
westorzy uzyskujq efekt, jaki chcieli
osiqgnqc. Niestety kosztem ladu prze-
strzennego, bo zabudowa ekstensywna
przeksztalca sig powoli w intensywnq.
Sq to sprzeczne z prawem praktyki.
W zwiqzku z tym pojawia sig pytanie,
dlaczego do tego dopuScili odpowie-
dzialni urzgdnicy samorzqdowi i co na
to nadz6r budowlany.

o W lipcu ub.r weszly w 2ycie zmia-
ny w Prawie budowlanym, kt6re maj4
usprawnic postgpowanie administracyj-
ne zwiqzane z inwestycjami budowla-
nymi. Np. przepis aft. 35 ust 4 wprowa-
dzil zasadq, ze starostwo nie mo2e
odm6wi6 pozwolenia na budowq, je-
Sli spelnione zostanq ustawowe wa-
runki tj.: projekt zagospodarowania
dzialki lub terenu jest zgodny z miejsco-
wym planem zagospodarowania prze-
strzennego i wymogami ochrony Srodo-
wiska, z wymaganiami decyzji o warun-
kach zabudowy i zagospodarowania te-
renu, z przepisami techniczno-budowla-
nymi, je6li projekt budowlany jest kom-
pletny i uzyskane zostaly wymagane
opinie, uzgodnienia, pozwolenia
i sprawdzenia oraz je6li projekt zostat
wykonany przez osobg posiadajqc4 wy-
magane uprawnienia budowlane. Z ko-
lei przepis art. 35 ust 6 wprowadza za-
sadg, ze je6li starostwo zlamie prze-
pisy art. 35 ust. 4 i nie wyda decyzji
w sprawie pozwolenia na budowg
w terminie dw6ch miesigcy to temu
organowi zostaie wymierzona kara
przez organ wyzszego stopnia w wyso-
ko6ci 500 zl za ka2dy dziefi zwloki na
rzecz Skarbu Pafstwa.

Obecnie stronE w postgpowaniu
o pozwolenie na budowg mo2e by6 wy-

l4cznie wla6ciciel lub uzytkownik wie-
czysty sqsiedniej dziatki. Ale w przy-
padku je6li wniesie on skargg do Na-
czelnego Sqdu Administracyjnego na
decyzjg o pozwoleniu na budowg, moze
byi zobowiqzany do zaplaty kaucji pie-
nigznej na poczet ewentualnych ro-
szczeh sasiada - inwestora.

Zmienlone zostaly przepisy doty-
czqce samowoli budowlanej. Obecnie
umozliwiajq one zalegalizowanie sa-
mowoli o ile wybudowany obiekt jest
zgodny z ustaleniami miejscowego pla-
nu zagospodarowania przestrzennego
i nie narusza przepis6w techniczno-bu-
dowlanych. Jedna( legalizacja nie bg-
dzie automalyczna. Nast4pi dopiero po
przeprow adzeniu skomplikowanej p ro-
cedury administracyjnej i obowi4zkowo
po uiszczeniu wysokiej oplaty legaliza-
cyjnej oraz po poddaniu obiektu obo-
wi4zkowej kontroli technicznej przez
organ nadzoru budowlanego (aft. 48
i49). M.in. lrzebaw wyznaczonym ter-
minie przedlo2yc zaSwiadczenie wla-
Sciwego organu w sprawach ustalenia
warunk6w zabudowy i zagospodaro-
wania terenu o zgodno6ci obiektu
z przepisami o planowaniu i zagospo-
darowaniu przestrzennym w szczeg6l-
no6ci z miejscowym planem. Ponadto
lrzeba w wyznaczonym terminie
przedlo2y6, takie same dokumenty,
kt6re sq wymagane przy skladaniu
wniosku o pozwolenie na budowg czyli
4 egz. projektu budowlanego wraz
z opiniami, uzgodnieniami i pozwole-
niami oraz zaSwiadczeniem o uoraw-
nieniach budowlanych, o6wiadczenie
o posiadanym prawie do dysponowa-
nia nieruchomoSciq na cele budowla-
ne, decyzjg o warunkach zabudowy
i zagospodarowania terenu lub decyzjg
o warunkach zabudowy, je6li jest ona
wymagana zgodnie z przepisami o pla-
nowaniu i zagospodarowaniu prze-
strzennym.

opr. Joanna lwanicka


